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پایان رای گیری نهایی اسکار ۲۰۲۲
رای گیری نهایی از اعضای آکادمی اسکار 
برای معرفــی نامزدهای نهایــی این جوایز 
سینمایی پایان یافت. به گزارش ایسنا، اعضای 
آکادمی که از ۲۷ ژانویه تا اول فوریه )۷ تا ۱۲ 
بهمن( رای های نهایی خود را در شاخه های 
مختلف به صــورت آناین اعــام کردند و 

براســاس این آراء، نامزدهای نهایی اسکار ۲۰۲۲ روز ۸ فوریه ۲۰۲۲ )۱۹ بهمن( 
معرفی می شوند. در شاخه بهترین فیلم بین المللی که فیلم »قهرمان« ساخته اصغر 
فرهادی نماینده سینمای ایران است و از میان ۹۲ فیلم واجد شرایط به جمع ۱۵ 
نامزد اولیه راه یافته و تنها اعضایی مجاز به شــرکت در رای گیری نهایی بودند که 
تمامی ۱۵ فیلم فهرســت کوتاه را دیده باشــند. ماشین منو بران )ژاپن(، بدترین 
آدم دنیا )نروژ(، کوپه شــمار ۶ )فناند(، من مرد تو هستم )آلمان(، رئیس خوب 
)اسپانیا(، دست خدا )ایتالیا(، کندو )کوزوو(، فرار )دانمارک(، آزادی بزرگ )اتریش(، 
زمین بازی )بلژیک(، برَه )ایسلند(، دعا برای ربوده شده )مکزیک(، لونانا: گاومیشی 
در کاس درس )بوتان( و کلیســای جامع پازا )پاناما( دیگر نامزدهای اولیه این 
شــاخه هستند که شــانس راهیابی به جمع نامزدهای نهایی این شاخه را دارند. 
نامزدهایی نهایی اسکار ۲۰۲۲ روز ۸ فوریه ۲۰۲۲ )۱۹ بهمن( معرفی می شوند و 

مراسم اسکار نیز ۲۷ مارس ۲۰۲۲ )۷ فروردین( برگزار می شود.

پوستر رسمی فیلم »ضِد« رونمایی شد
پوستر رســمی فیلم ســینمایی »ضِد« 
دومین ساخته امیرعباس ربیعی رونمایی شد. 
به گزارش ایرنا، پوستر رسمی فیلم سینمایی 
ضد دومین ســاخته امیرعبــاس ربیعی به 
رونمایی  شــفیعی  محمدرضا  تهیه کنندگی 
شد.طراحی این پوستر را محمد روح الامین 

برعهده داشته است. مهدی نصرتی، لیا زارع، لیندا کیانی، نادر سلیمانی، مهشید 
جوادی، مجید پتکی، روزبه رئوفی، عماد درویشی، شیرین آقاکاشی و امین خانی 
بازیگران این فیلم هســتند. ضد به نویسندگی حسین تراب نژاد، درباره یک عشق 
در دل حوادث سیاسی اســت که پس از سال ها دوباره شعله ور می شود.قصه این 
فیلم از زمســتان سال ۵۹ آغاز و تا تابستان ملتهب ســال ۶۰ ادامه می یابد. این 
درام سیاسی پرالتهاب تولید شده در موسسه فرهنگی هنری وصف صبا، محصول 
ســازمان سینمایی سوره حوزه هنری است. نمایش مردمی این فیلم در چهلمین 
جشنواره فیلم فجر از امروز سه شنبه ۱۲ بهمن ماه در سینماهای میزبان جشنواره 

در تهران آغاز می شود.

حذف »خز« در برند لوکس مد و لباس
برنــد لوکس مــد و لبــاس »دولچه اند 
گابانا« اســتفاده از خز در تمام تولیداتش را 
متوقــف خواهد کرد. به گزارش ایســنا و به 
نقل از رویترز، برند لوکس ایتالیایی »دولچه 
اند گابانا« روز دوشــنبه در بیانیه مشترکی با 
»انجمن جهانی شفقت« که یک انجمن دفاع 

از حقوق حیوانات اســت، اعام کرد از امسال اســتفاده از خز را در تولیدات تمام 
مجموعه هایــش متوقف خواهد کرد.بنابراین ایــن برند نیز به گروهی از خانه های 
مد می پیوندد که استفاده از خز حیوانات را متوقف کرده اند. مدیر روابط عمومی و 
بازاریابی »دولچه اند گابانا« بیان کرد: »تمام بخش های دنیای مد مسوولیت مهم 
اجتماعی دارند که باید ارتقا پیدا کند و پرورش داده شود.« این برند از این پس در 

تولیدات لباس و لوازم جانبی از خز مصنوعی بهره خواهد برد.

جایزه کتاب »کاستا« برای یک معلم
»هانا لو« معلم سابق و نویسنده به عنوان 
برنده جایزه ادبی کتاب سال »کاستا« معرفی 
شــد. به گزارش ایســنا و به نقل از گاردین، 
»هانا لو« که ســابقه فعالیــت به عنوان یک 
معلــم را دارد برای نــگارش کتاب »بچه ها« 
به عنوان برنده جایزه ۳۰,۰۰۰ پوندی کتاب 

سال »کاســتا« معرفی شــد.این کتاب مجموعه ای از غزل ها را در برگرفته است 
که تجربیات فعالیت »لو« در دوران تدریس را شــرح می دهند. این مجموعه شعر 
برای کســب این جایزه ادبی، آثاری همچون »زمین آشفته« نوشته »کلر فولر« را 
شکست داد.»لو« در مجموع برای دریافت جایزه ادبی بهترین کتاب سال »کاستا« 
با آثار برگزیده در پنج شــاخه نخســتین رمان، رمان، زندگی نامه، شــعر و کتاب 
کــودک به رقابت پرداخت. »ریتا چاکرابارتی« رئیس هیات داوران،  روزنامه نگار و 
مجری بی بی سی، کتاب »بچه ها« را اثر دوست داشتنی، شاد، گرم و کاما جامع 

و جهان شمول توصیف کرد.

مسعود نقاش زاده: 
جشنواره فیلم فجر با محور عدالت فرهنگی
در تمام استان  های ایران برگزار می شود

میثم  فرهنگــی-  گروه 
نقاش زاده«  »مسعود  دهرویه: 
جشــنواره  چهلمیــن  دبیــر 
فیلــم فجــر عنوان کــرد: این 
دوره جشــنواره، برپایه عدالت  
بزرگترین  عنــوان  به  فرهنگی 
جشن فرهنگی انقاب در تمام 
استان های سراسر کشور طنین 

و انعکاس خواهد داشت و مردم عزیز ما می توانند فیلم های مسابقه سینمای ایران 
را در ســینماهای منتخب سراسر کشور تماشــا کنند. »مسعود نقاش زاده« دبیر 
چهلمین جشــنواره فیلم فجر در پی پیامی درباره چهلمین دوره جشنواره فیلم 
فجر گفت: ایام دهه فجر و ســالگرد پیروزی انقاب اسامی را به تمام هم وطنان 
عزیز و سینماگران و سینما دوستان ارجمند تبریک می گویم.ان شاءالله با ورود به 
ایام دهه فجر چهلمین دوره جشنواره فیلم فجر را مطابق برنامه ریزی های گذشته 
آغاز خواهیم کرد.امســال نیز بر پایه عدالت  فرهنگی جشنواره فیلم فجر به عنوان 
بزرگترین جشن فرهنگی انقاب در تمام استان های سراسر کشور طنین و انعکاس 
خواهد داشــت و مردم عزیز ما می توانند فیلم های مســابقه سینمای ایران را در 
سینماهای منتخب سراســر کشور تماشا کنند. او ادامه داد: از آنجایی که یکی از 
اهداف جشــنواره فیلم فجر ایجاد شور و نشاط اجتماعی است، از مخاطبان تقاضا 
می کنیم با رعایت شیوه  نامه های بهداشتی تجربه و خاطره خوبی را برای خودشان 
و ســایرین رقم بزنند، خوشبختانه همکارانم در ستاد برگزاری جشنواره فیلم فجر 
در کمیته های مختلف کارها را براساس برنامه های قبلی پیش می برند و هماهنگی 
کامل تا پایان جشنواره به ســرانجام خواهد رسید. نقاش زاده عنوان کرد: نمایش 
فیلم ها در ســینماهای میزبان جشنواره از ۱۲ بهمن شروع خواهد شد و در سالن 
مرکز یا خانه جشــنواره در برج میاد از ۱۱ بهمن نمایش فیلم  شروع خواهد شد، 
البته از روز ۱۲ بهمن عاوه بر نمایش فیلم های بخش مسابقه برنامه های فرهنگی 
در برج میــاد به اجرا در خواهد آمد که برخی از این برنامه ها می توانند بســیار 
خاطره انگیز باشــند، به طور مثال برنامه گنجینه ها یا قاب های ماندگار اختصاص 
به نمایش ۱۰ فیلم برجســته تاریخ سینمای ایران پس از انقاب اسامی دارد که 
باحضور برخی از عوامل آن  ها صورت خواهد گرفت. دبیر جشنواره تصریح کرد: در 
سالن خانه جشنواره هم برای اینکه رعایت نکات بهداشتی را به خوبی انجام دهیم؛ 
حداکثر ۶۰ درصد از ظرفیت سالن ها را مورد بهره برداری خواهیم داشت و به همین 
دلیل فیلم های بخش مســابقه را در دو نوبت به نمایش در می آوریم، نوبت اول در 
دو سانس ســاعت های ۱۳ و ۱۶ به اصحاب رسانه خبرنگاران و منتقدین محترم 
و اختصاص دارد و نوبت دوم در دو ســانس ســاعت های ۱۹ و ۲۱:۳۰ به صاحبان 
آثار و سایر مهمانان اختصاص دارد.تقاضا می کنیم بر اساس زمانبندی های صورت 
گرفته که توســط روابط عمومی جزئیاتش منتشــر خواهد شد، مخاطبان به برج 
میاد مراجع  کنند تا از ازدحام جلوگیری شــود و با رعایت پروتکل های بهداشتی 
برنامه های جشنواره به خوبی اجرا شود. او در پایان افزود:چند واحد ناظر بر رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی در محوطه برج میاد مستقر شوند و پیش بینی شده یک 
پایگاه واکسیناسیون سیار در محوطه برج میاد برای تزریق دز سوم واکسن برای 
کســانی که دو دز قبلی را تزریق کرده اند و مایل باشــند در این مجموعه واکسن 
بزنند، آماده خدمت رسانی باشند.امیدوار با رعایت شیوه نامه بهداشتی همه تجربه 

خوبی را از جشنواره فیلم فجر داشته باشیم

اخبار کوتاه

گزارش

جشنواره فیلم فجر در شرایطی در حال برگزاری است 
که نگرانی ها درباره برگزاری جشنواره در وضعیت کرونایی 
ادامــه دارد، اما نمایش فیلم »علفزار« از کاظم دانشــی و 
»شــادروان« از حســین نمازی مورد توجه نسبی بیشتر 
خبرنگاران و نویســندگان ســینمایی قرار گرفت و تنور 
جشنواره را گرم کرد.به گزارش ایرنا، دومین روز چهلمین 
جشــنواره فیلم فجر در حالی آغاز شد که همچنان کرونا 
و نگرانی هــای مرتبط با رعایت پروتکل های بهداشــتی، 
از جملــه مهمترین دغدغه هــای رســانه ها، خبرنگاران 
و برگزارکننــدگان جشــنواره بود، بــه طوری که تصویر 
نشست های خبری روز اول و ازدحام خبرنگاران و عکاسان 
در ســالن برگزاری آن، یکی از تصاویر پربیننده در فضای 
مجازی و رســانه ها بود که با بالاگرفتن تب امیکرون،این 

تصاویر بیشتر دست به دست شد.
در روزهای گذشــته انتقاد از ســالن کوچک برگزاری 
نشســت ها و مجری برگزای نشســت ها نیز در بســیاری 
از گعده های اهالی رســانه به گوش می رســد به طوریکه 
روز گذشــته به منظور رفاه حال خبرنگاران و عکاسان و 
همچنین رعایت بیشــتر پروتکل های بهداشتی،  مدیریت 
جشنواره، سالن برگزاری نشست ها را به سالن اصلی میاد 

منتقل کرد.
لغو حضور تماشــاگران در بازی دو تیم فوتبال ایران و 
امارات که دیروز در راستانی بازی های مقدماتی جام جهانی 
انجام  شــد، بار دیگــر هجمه هایی علیــه برگزارکنندگان 
جشنواره فیلم فجر شــکل داد که چرا حضور تماشاگران 
در محوطه باز ورزشــگاه آزادی با ظرفیت محدود باید لغو 
شود، اما جشنواره فجر با این ازدحام خبرنگاران و رسانه ها 
در خانه جشــنواره برگزار می شــود. در پی اعتراض یکی 
از عکاســان در جریان نشســت برگزاری  فیلم مردبازنده 
در روز نخست جشــنواره، دیروز  انجمن صنفی عکاسان 
مطبوعاتی در خصوص شرایط برگزاری جشنواره بیانیه ای 
اعتراض آمیز منتشــر کــرد. در این بیانیــه که خطاب به 
مسعود نقاش زاده دبیرجشــنواره فیلم فجر نگاشته شده 
بود، از حضور افراد غیررســانه ای در خانه جشنواره انتقاد 
و اعتراض شــدید خود به شرایط غیرحرفه ای ایجاد شده 
برای عکاســان مطبوعاتی در جریان نشســت های خبری 

جشنواره فیلم فجر را اعام شد.
ماهیت برگزاری نشســت ها، یکی دیگــر از محورهای 
قابل بحــث در دوره های اخیر جشــنواره فیلم فجر بوده 
به گونه ای که بســیاری از منتقدان سینمایی در سال های 

اخیر در نشســت ها شرکت نمی کنند. یکی از نویسندگان 
ســینمایی روز گذشته و در یادداشت کوتاهی بار دیگر به 
این موضوع پرداخت و سوالات احساسی و ناپخته برخی از 
اهالی رسانه و ناعدالتی در اجرای جلسات را از اصلی ترین 
دلایــل بی عاقگی منتقدان برای حضور در نشســت های 

جشنواره اعام کرد.
تداوم واکنش ها به طرح پوستر 

و حذف افتتاحیه جشنواره
واکنش ها بــه رونمایــی دیرهنــگام و همچنین فرم 

ظاهری پوستر جشنواره همچنان در فضای مجازی ادامه 
دارد، مضافا اینکه از حاشــیه های روز نخســت که به روز 
دوم هم تســری پیدا کرد حذف افتتاحیه جشنواره فیلم 
فجر و همچنین شــروع زودهنــگام آن از یازدهم بهمن 
ماه بود ناگفته پیداســت که حــذف افتتاحیه و همچنین 
شروع جشنواره از روز یازدهم به جای دوازدهم در راستای 
تمهیدات ستاد برگزاری درجهت ازدحام کمتر مخاطبان 
در برج میاد بوده و مشــخص نیســت منتقدان برگزاری 
افتتاحیه و آغاز جشــنواره یک روز زودتر، چه منطقی را 

برای این اظهارات در سر داشتند!
اکران دو فیلم علفزار ســاخته کاظم دانشی و شادروان 
ساخته حسین نمازی باعث گرم تر شدن فضای جشنواره 
در روز دوم شــد چراکه نمایش فیلــم بیرو در روز اول با 
انتقادات گســترده ای از ســوی اهالی قلم روبه رو شــد و 
مردبازنده محمدحســین مهدویان نیز بازخوردهای مثبت 

و منفی زیادی داشت.
این درحالی اســت کــه فیلم های روز دوم جشــنواره 
یعنی علفزار و شادروان توانستند رضایت نسبی منتقدان 
و خبرنــگاران  ســینمایی را جلــب کننــد و امتیازات و 
بازخوردهــای دو فیلم  نشــان می دهد کــه ارزیابی ها از 
طبقه بنــدی این دو فیلم در رده متوســط به بالا حکایت 

دارد.
علفزار فیلم پربازیگر با کارگردانی فیلم اولی

علفزار فیلمی پربازیگر ساخته یک فیلم ساز جوان فیلم 
اولی بــود که حضور بهــرام رادان در جایگاه تهیه کننده، 
توجه بــه فیلم را دوچندان کرد؛ بســیاری از ســوالات 
خبرنگاران در نشست رســانه ای فیلم نیز به دلیل حضور 
رادان در این طرح و کار با یک فیلم ســاز فیلم اولی به نام 

کاظم دانشی بود.
تم انتقادی علفــزار و همچنین چالش هایی که درباره 
قانون گذاری و سیستم قضایی کشور مطرح  می کند سبب 
شد که برخی از اهالی رسانه شائبه ممیزی و توقیف فیلم 
را در نخســتین نمایش فیلم مطرح نمایند؛ بهرام رادان در 
پاسخ به این سوالات، از خبرنگاران خواست که پیام اصلی 
فیلــم یعنی ترجیح حقیقت بــه مصلحت جویی و رویکرد 
انسان دوستانه قاضی فیلم را بیشتر مورد نظر گیرند و این 

گونه فضاسازی ها درباره فیلم را جدی نگیرند.
شادروان شیرین و خوش ریتم

شــادوران فیلم دومِ روز دوم جشنواره چهلم فجر بود 
که در میــان فیلم های تلخ و جدی ایــن دو روز، اتفاقی 
خوشــایند به نظر می رســد که بار دیگر فضای شیرین و 
بانشــاطی را به ســالن اصلی برج میاد به ارمغان آورد. 
شادروان فیلم شــیرین و خوش ریتمی است که می تواند 
پیشنهاد خوبی برای سینمای کمدی ایران در سال آینده 
باشــد و با وجود اینکه کارگردان آن در نشست رسانه ای 
فیلم تاکید داشــت که فیلم اش ملودرام اســت اما حجم 
زیــادی از فیلم به شــوخی و متلک پرانی اعضای خانواده 
می گذرد که باعث شده بسیاری از سینمانویسان ژانر فیلم 

را کمدی اعام کنند تا ملودرام.

گرم شدن تنور جشنواره فیلم فجر در روز دوم

»علفزار« و »شادروان« نمره قبولی گرفتند

دومین روز جشــنواره با فیلم علف زار آغاز شد و جشنواره 
را غافلگیر نمود.

کاظم دانشــی کارگردان این فیلم با اســتفاده از بازیگران 
شناخته شده و تئاتری و موضوع تجاوز همه را غافلگیر کرد.
پژمان جمشــیدی با بازی خوبش و نقشی متفاوت در نقش 
دادستان ظاهر شد و ســارا بهرامی نیز نشان داد می تواند 

کاندیدای سیمرغ باشد.
بهــرام رادان نیز که مدتی اســت ســراغ تهیه کنندگی و 
همکاری با فیلمســازان جــوان رفته، در علفــزار گروهی 
حرفــه ای را دور هم جمع کرده بــود و از آنجا که موضوع 
اجتماعی و حساســی در این فیلم به تصویر کشــیده شده 
بود، با قدردانی از سعه صدری که برای نمایش این فیلم در 
جشــنواره خرج شده بود، ابراز امیدواری کرد که فیلم برای 

اکران عمومی هم دچار مشکل نشود و این ابراز امیدواری از 
سوی برخی مدیران سینمایی هم مطرح می شود.

 »علفــزار« اولین فیلم جشــنواره بود که بــا پخش تیتراژ 
توســط اهالی رسانه و منتقد در ســالن نمایش برج میاد 

مورد تشویق قرار گرفت.
دومین فیلمی که در ســینمای رسانه ها به نمایش در آمد 
»شــادروان« ســاخته حســین نمازی بود که پیش از این 
»آپاندیس« را کارگردانی کرده است. این فیلم که رگه های 
طنز زیادی داشــت با بازی سینا مهراد فرزند سعید سهیلی 
ســاخته شــده و این کارگردان برای دیدن فیلم پسرش به 
برج میاد آمده بود. »شــادروان« هم پس از پایان با اندکی 
تشــویق تماشــاگران همراه بود، اما عده ای هم آن را شبیه 

یک تله فیلم دانستند.

علفزار جشنواره را غافلگیر کرد
میثم دهرویه

عباس نباتی، دوبلــور کارتون های خاطره 
انگیزی چون »ایکیو ســان«، »گربه سگ« و 
»جنگجویان کوهستان« معتقد است: صدای 

خاص امری ذاتی و خدادادی است. 
وی به عنوان یک پیشکســوت عرصه صدا 
به جوانانی که وارد این حرفه می شوند، تاکید 
می کند: جوانان خودشــان را بررسی کنند و 
اگر می بینند صدایشــان خرج کار نمی شود 

خودشان دوبله را ترک کنند.
عباس نباتــی در گفت و گویی با ایســنا 

در مقام یک پیشکســوت بــه جوانان توصیه 
کرد: دوستان خودشــان را بررسی کنند، اگر 
صدایشــان به درد دوبله نمی خــورد و بعد از 
گذشت سال ها، هنوز نمی توانند رُل های یک 
و دو را بگویند، خودشــان این عرصه را ترک 

کنند و وقتشان را تلف نکنند.
او که مدت هاســت فعالیتــش در عرصه 
گویندگی کم شــده است، اظهار کرد: آنهایی 
که وارد این حرفه می شــوند باید خودشان را 

بررسی کنند و محک بزنند.

ما صداهایــی داریم که مــورد نیاز دوبله 
اســت، یعنی ۱۰۰ درصد بــه درد می خورند 
ولی صداهایی هــم داریم که جذابیتی ندارند 
و در حــد رُل های خیلی پایین می توانند کار 
کننــد. به نظرم آنهایی که صــدا ندارند حالا 
یا خودشــان حس می کنند یا دیگران به آنها 
می گویند و نمی تواننــد رُل های یک و دو را 

بگویند، بهتر است این حرفه را ترک کنند.
به اعتقــاد نباتی »فقط صداهای خاص در 
دوبله جای پیشرفت دارند و جوانان نباید وقت 

خودشان را تلف کنند.« 
او در ایــن زمینه تاکید کرد: در دوبله باید 
صدای خاص داشته باشید و آن صدای خاص 

مصرف شود.
اگر جوانــان می بینند صدایشــان مصرف 
نمی شــود و کافی نیســت، وقتشــان را تلف 
نکنند؛ البتــه می توانند بمانند و کار کنند اما 
موفقیت و پیشــرفتی نخواهند داشت، ضمن 
اینکه این عرصه درآمد آنچنانی هم برایشــان 

ندارد.

زنده یاد سلحشور در دوبله استعداد 
نداشت اما کارگردان خوبی شد

نباتی همچنین تاکید کــرد: من معتقدم 
صــدای خاص، ذاتی و خدادادی اســت. صدا 
باید شنونده را جلب کند و صدایی که نتواند 
این کار را بکند، بهتر است وارد حرفه دیگری 
شود چون افراد اســتعدادهای متفاوتی دارند 
و می توانند در جاهای دیگری موفق شــوند 
و استعدادهایشــان را بروز بدهند. این دوبلور 
در اینجای گفــت وگو به ذکر مثالی پرداخت 
و تصریح کرد: آقایی به نام فرج الله سلحشــور 
که همه ایشان را می شناسید ـ خدا رحمتش 
کند ـ ایشان در سال ۶۳ در عرصه دوبله یکی 
از شاگردان بنده بود. من آن زمان گویندگان 
زیادی مثل مرحوم بیژن علی محمدی، مقدم 
منش، صمصامی و خیلی های دیگر که ماندگار 
شــدند، داشتم اما زنده یاد سلحشور در دوبله 
استعدادی نداشــت و خودش هم زود متوجه 
شد و ســراغ کارگردانی رفت، اتفاقا هم موفق 
شد. این دوبلور پیشکسوت در ادامه در پاسخ 

به اینکه آیا فکر می کنید با شرایط حال حاضر 
دوبله، می توان صداهای ماندگار گذشــته را 
در این حرفه تکرار کرد؟ خاطرنشان کرد: می 
توانیم صداهای ماندگار را تکرار کنیم اما این 
امر بســتگی به تاش آدم ها دارد. جوانانی که 
وارد این عرصه می شوند نباید کار را سرسری 
بگیرند، بلکه باید تــاش کنند؛ البته آنهایی 
که صدای متوســط و خوبی دارند نه آنهایی 
که صدایشان جذابیتی ندارد. من روزگاری به 
یک شخصی گفتم صدایت متوسط است اگر 
می خواهی در این کار ماندگار شوی باید سعی 
کنی اســتعداد و توانایی خــود را بالا ببری و 
آن شــخص هم گوش کرد، اتفاقاً خوشبختانه 
موفق شد؛ بنابراین کار دوبله تاش می خواهد 
ولی بخش اصلی همان صدای خدادادی است 
که تاکید کردم. متاســفانه خیلی از صداها به 
درد دوبلــه نمی خورند و هــر چه هم تاش 
کنند فایده ای ندارد اما صداهای متوســط و 
خوبی هســتند که می توانند با تاش ماندگار 

شوند.

عباس نباتی:

 استعداد دوبله ندارید خودتان بروید

کاظم هژیرآزاد، هنرمند باســابقه تئاتر قرار 
است در افتتاحیه چهلمین جشنواره تئاتر فجر 
تجلیل شود. او در آستانه مراسم بزرگداشتش 
، در گفتگویی با ایسنا از دغدغه های معیشتی 
هنرمنــدان تئاتر می گوید و از ســال هایی که 
پشت سر گذاشته و آرزو می کند کرونا از جهان 
رخت بربنــدد. گرچه ســخنان او از وضعیت 
ناخوشایند خانواده تئاتر از پیر تا جوان و شرایط 
نابسامان این هنر حکایت دارد ولی او سخنان 
خود را با طنز و خنده و به دور از هر گونه تلخی 

و غرولندی بیان می کند.
هژیر آزاد در آغاز می گوید: به هر حال باید 
برای برگزاری بزرگداشــت، سپاسگزار بود ولی 
ای کاش اول فکــری به حــال ارتقای حقوق 

بازنشستگی امثال ما می کردند.
این هنرمند که هشت سال است بازنشسته 
شده، ادامه می دهد: بعد از ۵۰ سال کار در تئاتر 
و سینما و تلویزیون حقوق بازنشتگی من کفاف 
شــارژ خانه ام را هم نمی دهد. البته این حقوق 
از هشت سال پیش که بازنشسته شده ام، تا به 
امروز ارتقا پیدا کرده ولی همچنان بسیار ناچیز 

است.

هژیــر آزاد البتــه تاکیــد دارد کار هنری 
بازنشســتگی ندارد و با لحنی طنزآمیز اضافه 
می کند: ما باید با عصا هــم جلوی دوربین یا 
روی صحنه برویم! هرچند این روزها کار تئاتر 

فایده ای ندارد.
بعد با لحنی حســرت بار ادامــه می دهد: 
تئاتر که قربانش بروم!!! شــما هیچ هنرمندی 
را می توانید پیدا کنید کــه از راه تئاتر گذران 
زندگی کند؟! همه یا باید در سینما یا تلویزیون 
کار کنند یا مسافرکشی و کارهای دیگری انجام 
بدهند تا بتوانند برای دل خودشان، گاهی هم 

حضوری در تئاتر داشته باشند.
او به انگیــزه برگزاری بزرگداشــتش آرزو 
می کند که کرونا از جهان رخت بربندد و همه 
چیز عادی شود و اضافه می کند: در سایه عادی 
شدن شرایط است تا می توانیم گفتگو کنیم و 
ببینیــم اصا تئاتری می خواهیم یا نه! الان که 
تماشاگران جرات حضور در سالن های نمایش 
را ندارند و خود من هم به تئاتر نمی روم. چون 
تا به حال دو بار درگیر کرونا شــده ام و ممکن 

است برای بار سوم هم این اتفاق تکرار شود.
این بازیگر از شرایط دشوار گروه های جوان 

می گوید که در دوران کرونا چراغ تئاتر را روشن 
نگه داشــته اند: دلم می سوزد برای جوانانی که 
تحصیل می کنند و دل شــان خوش است که 
کاری روی صحنه ببرند و حالا در این وضعیت 
سخت باید دل نگران حضور تماشاگران باشند. 

این شرایط فاجعه است، فاجعه!
هژیرآزاد با ابراز تاســف از اینکه دولت دیگر 
تهیه کنندگی تئاتر را کنار گذاشــته اســت، 
می افزاید: دولت بار مسئولیت را بر دوش بخش 
خصوصی گذاشته است چون با بودجه اندکی 
کــه دارد نمی تواند تولیدکننده تئاتر باشــد. 
سال ها پیش دکتر منتظری، مدیر وقت مرکز 
هنرهای نمایشی در پی تشکیل سازمان تئاتر 
بود. او پیگیری های خود را به جایی هم رسانده 
بود و این ظرفیت هم وجود داشــت ولی بعد 
با رفتن ایشــان همه چیز رها شــد درحالیکه 
اگر مرکز هنرهای نمایشــی به سازمان تبدیل 
می شد، حتما بودجه اش هم ارتقا پیدا می کرد و 

شرایط شاید بهتر از این بود.
او که همه دغدغه اش درباره تئاتر اســت، با 
تاسف می گوید: واقعیت این است چیزی که ما 
امــروز به عنوان تئاتر داریم، در هیچ جای دنیا 

وجود ندارد. شــتر گاو پلنگی است که به اسم 
تئاتر دل مان را به آن خوش کرده ایم و برایش 
جشنواره هم برگزار می کنیم. اما جشن های ما 
مثل جشــن عروسی اســت که بعد از مراسم، 
همه چیز ریخته و پاشــیده می شود و چراغ ها 

هم خاموش می شوند.
هژیرآزاد اما ترجیح می دهد که دیگر تلخی 
نکند و با لحنی طنزآمیز سخن خود را به پایان 
می برد: دیگر باید باورمان بشــود به مرحله ای 
رســیده ایم که برایمــان بزرگداشــت برگزار 
می کنند! ما هم باید خوشــحال و سپاســگزار 
باشیم. کاظم هژیر آزاد زاده سال ۱۳۲۹ است 

که در نوجوانی با حضور در کاس های هنرکده 
آناهیتا به سرپرستی مصطفی و مهین اسکویی، 
مشــق تئاتر کرد. او بعدا در گروه تئاتر آناهیتا 
مشــغول به فعالیت شد و بعد از جدایی از این 
گروه در دهه شــصت، همکاری اش را با دیگر 

هنرمندان حوزه نمایش ادامه داد.
هژیرآزاد در ســال های پر شمار فعالیتش 
در تئاتر با کارگردان های نام آشــنایی همچون 
داود رشــیدی، علی رفیعــی، داود میرباقری، 
قطب الدین صادقی، اکبــر زنجان پور، علیرضا 
کوشــک جالــی، محمــد رحمانیــان، نادر 

برهانی مرند و ... همکاری داشته است.

کاظم هژیر آزاد:

 کاش اول فکری برای حقوق بازنشستگی مان می کردند!

جشنواره فیلم برلین در حالی که کمتر از ۱۰ روز دیگر در 
آلمان به صورت حضوری برگزار می شود که در مجموع میزبان 
۵ فیلم ایرانی در بخش های مختلف اســت. به گزارش ایسنا، 
هفتاد و دومین جشنواره فیلم برلین از ۱۰ تا ۲۰ فوریه )۲۱ 
بهمن تا ۱ اسفند( به صورت حضوری در آلمان کلید خواهد 
خورد و سینمای ایران که امسال نماینده ای در بخش رقابتی 
اصلی ندارد اما با آثاری در بخش های پانوراما، نسل، مواجهه 

و فوروم این رویداد ســینمایی حاضر است.  فیلم سینمایی 
»تا فردا« به کارگردانی علی عســگری و تهیه کنندگی نیکی 
کریمی که به بخش پانورامای جشنواره فیلم »برلین« دعوت 
شده، اولین نمایش خود را روز ۱۴ فوریه )۲۵ بهمن( ساعت 
۲۲ در ســالن »Zoo Plast ۱« خواهد داشت و در ادامه در 
۶ نوبــت دیگر طی روزهــای ۱۵، ۱۸، ۱۹ و ۲۰ فوریه )۲۶، 
۲۹، ۳۰ بهمن و اول اســفند( به روی پرده خواهد رفت.   »تا 
فردا« محصول مشترک ایران، فرانسه و قطر است و به صورت 
مشــترک توسط علیرضا خاتمی و علی عسگری نوشته شده 
است.  همچنین فیلم ســینمایی»روز سیب« به کارگردانی 
محمود غفاری و تهیه کنندگی الهه نوبخت، در اولین نمایش 
جهانی خود به بخش رقابتی» نســل ها« در هفتاد و دومین 
دوره جشــنواره بین المللی فیلم برلین راه یافته اســت. این 
فیلم نیز نخستین نمایش خود را روز ۱۴ فوریه )۲۵ بهمن( 
از ساعت ۱۳ در سالن »Urania« پشت سر خواهد گذاشت 

و در ادامه نیــز در چهار نوبت دیگر تا روز ۱۹ فوریه به روی 
پرده خواهد رفت.  »گوزن« ســاخته هادی بابایی فر هم در 
بخش فیلم های کوتاه »نســل« دیگر اثر سینماگران ایرانی 
در برلین ۲۰۲۲ اســت و فیلم های این بخش نیز ۵ نوبت از 
۱۵ تا ۲۰ فوریه )۲۶ بهمن تا ۱ اســفند( به نمایش گذاشته 
خواهند شد.  فیلم کوتاه »گوزن« به کارگردانی هادی بابایی فر 
و تهیه کنندگی هادی بابایی فر و محمود غفاری نیز در اولین 
حضور بین المللی خود در  بخش نســل  جشنواره برلین به 
نمایش گذاشته می شود و پخش بین المللی این فیلم بر عهده 
شــرکت AtoZinema به مدیریت آزاده مسیح زاده است. 
همچنین مستند »جمعه می بینمت« ساخته میترا فراهانی 
به عنوان محصول مشــترک، فرانسه، سوئیس، ایران ولبنان 
هم در بخش مواجهه )Encounters( برلیناله پذیرفته شده 
اســت. این مستند ۹۶ دقیقه ای که روایتی است از گفتگویی 
میان »ژان لوک گدار« چهره پیشــگام ســینمای موج نوی 

فرانســه و ابراهیم گلستان فیلمســاز و چهره ادبی ایرانی از 
طریق ایمیل های منظم هفتگی، فیلم ها، تصاویر، کلمات قصار 
و و نامه هاســت، نخستین نمایش خود را روز ۱۱ فوریه )۲۲ 
بهمن( از ساعت ۱۸ در سالن »CinemaxX ۷« جشنواره 
تجربه خواهد کــرد و در ادامه نیز تا تاریــخ ۱۹ فوریه )۳۰ 
بهمن(، چهار بار دیگر نیز به نمایش گذاشــته خواهد شــد.  
محمد رضا فرزاد با فیلم کوتــاه ۱۵ دقیقه ای »مجموعا« به 
 Forum عنوان محصول مشترک ایران و لهستان در   بخش
Expanded حضــور دارد کــه از ۱۳ تــا ۱۹ فوریه )۲۴ تا 
۳۰ بهمن( ۳ بار به نمایش گذاشــته می شوند. امسال حامد 
سلیمان زاده فیلمساز ایرانی نیز یکی از داوران جایزه فیپرشی 
جشــنواره فیلم برلین است. هیات داوران انجمن بین المللی 
منتقدان فیلم )فیپرشــی( فیلم های بخش مســابقه اصلی، 
مواجهه، پانوراما و فروم جشــنواره را داوری می کنند و در هر 

بخش یک فیلم را به عنوان برگزیده انتخاب خواهند کرد.

برنامه نمایش فیلم های ایرانی در جشنواره برلین


